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Instandhouding bijenpopulatie  -  Regelgeving voor het houden van bijenkasten

Deze week is het ‘Week van de Bij’, een initiatief van de Vlaamse overheid, dat het 
belang van bijen extra in de verf wil zetten. Want dat bijen belangrijk zijn voor onze 
samenleving is een understatement: bijen zijn van groot belang voor de bestuiving van 
voedingsgewassen. Honingbijen, solitaire bijen en hommels zorgen ervoor dat we kunnen 
genieten van heerlijk fruit, zoals kersen, appelen, braambessen, frambozen en mango's. 
Ook groenten zoals courgettes, paprika's, avocado's zouden verdwijnen zonder de bij. 
Misschien wat minder voor de hand liggend: ook zonnebloemolie en mosterd zijn vanaf 
dan verleden tijd.

De mens maakt van deze ecosysteemdiensten dankbaar gebruik. Daarom is er een rijke 
habitat nodig met stuifmeel- en nectarbronnen voor de hommels, solitaire bijen en 
honingbijen.

Op de website ‘Week van de Bij’ lezen we dat honingbijen een indicator zijn voor ons 
leefmilieu en het dus geen goed nieuws is dat meer en meer bijenvolken de lente niet 
halen. Als oorzaken hiervan worden de volgende opgesomd: de varroamijt, kwalitatieve 
en kwantitatieve afname van een geschikt leefmilieu en gebruik van pesticiden door de 
mens.

Uiteraard moeten we elk van die oorzaken grondig aanpakken en zo zorgen dat bijen 
terug met een gerust hart kunnen rondzoemen. Maar vooral over de tweede oorzaak 
(kwalitatieve en kwantitatieve afname van een geschikt leefmilieu) heb ik enkele vragen.

Momenteel bestaan er amper regels over het houden van bijen als particulier. Zo kan 
vandaag zo goed als eenieder een bijenkorf in zijn tuin zetten en bijen beginnen houden. 
Door het stimuleren van het houden van bijen gaan we op hetzelfde moment echter 
voorbij aan het feit dat het ontbreken van een degelijke regelgeving nefaste gevolgen 
kan hebben voor bijvoorbeeld buurtcohesie. Bijenkorven die leiden tot burenruzies 
(bijensteken, angst bij allergische gevoeligheid,…) en juridisch getouwtrek zijn mijns 
inziens echter nefast voor het bijenvolk en voor de buurtcohesie.

Zal de Vlaamse overheid in duidelijke regels voorzien over hoe en waar men bijen kan 
houden, zodat niemand, zelfs een groot bijenliefhebber, geen extra druk bezorgt aan de 
huidige bijenvolken? Regels kunnen zijn: afstand tot perceelsgrens, afscheiding, aantal 
bijenkorven per aantal m², schriftelijk akkoord naaste buren enzovoort.
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De ‘Week van de Bij’ is een start- en prikkelweek voor positieve acties rond bijen en het 
leefmilieu van het Departement Omgeving en richt zich op zowel solitaire bijen en hommels 
als honingbijen.
De ‘Week van de Bij’ zet niet in op het stimuleren van het houden van honingbijen, maar 
wil de kwalitatieve en kwantitatieve afname van een geschikt leefmilieu keren. Met goede 
praktijkvoorbeelden naar burgers, bedrijven en openbare diensten willen we een 
gedragsverandering bekomen. We beogen een biodiversere leefomgeving met minder 
verhardingen, meer beschikbaar water en meer nectar en stuifmeel voor bijen.

Het houden van bijen in niet ingedeeld volgens het Vlarem en is bijgevolg niet meldings- 
of vergunningsplichtig. Er zijn geen plannen om het houden van bijen meldings- of 
vergunningplichtig te maken. 
Heel wat gemeenten hebben ook nog eigen politiereglementen, meestal ontstaan na 
geschillen tussen imkers en buren.
Voor nadere regels m.b.t. het houden van bijen verwijs ik naar het Vlaams 
Bijenteeltprogramma en het Praktijkcentrum Bijen van het Departement Landbouw en 
visserij onder bevoegdheid van collega minister Crevits.


